
PROTOKÓŁ NrXIV/2019 
z sesji Rady Gminy Skąpe 
z dnia 20 listopada 2019 r.

Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz otworzył o godzinie 12— obrady XIV sesji 
Rady Gminy Skąpe. Przywitał zebranych radnych, Wójta Gminy Zbigniewa Wocha, 
Sekretarza Gminy Alicję Hoppen-Anyszko, Skarbnika Gminy Brygidę Sewohl oraz 
pracowników urzędu oraz przybyłych na posiedzenie sołtysów z terenu gminy Skąpe. 
Stwierdził, że na stan 15 radnych obecnych jest 12 osób (nieobecni: radny Tomasz 
Roskowiński, radny Krzysztof Niemyt, radna Urszula Bronisz - lista obecności w załączeniu), 
więc podjęte uchwały będą miały moc obowiązującą. Następnie zapytał czy do przesłanego 
porządku obrad ktoś chciałby wprowadzić zmiany. Ponieważ zmian nie zgłoszono porządek 
obrad przedstawia się następująco:
1. Otwarcie obrad sesji.
2. Podjęcie uchwał w sprawie:

a) o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2019 rok,
b) o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Skąpe na lata 2019-2030,
c) wysokości stawek podatku od nieruchomości na terenie Gminy Skąpe,
d) wysokości stawek podatku od środków transportowych na terenie Gminy Skąpe,
e) opłaty miejscowej na terenie Gminy Skąpe,
f) Programu współpracy Gminy Skąpe z organizacjami pozarządowymi i innymi 

podmiotami w 2020 roku,
g) wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia międzygminnego z Gminą Żary 

o statusie miejskim.
3. Interpelacje i zapytania radnych.
4. Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie.
5. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym.
6. Wolne wnioski i informacje.
7. Przyjęcie protokołu XIII sesji Rady Gminy Skąpe.
8. Zamknięcie obrad.

Ad. 2

a) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą o zmianie 
uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Skąpe na rok 2019.
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
W wyniku głosowania uchwała Nr XIV/112/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

b) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą o zmianie 
uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe na lata 
2019-2030.
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
W wyniku głosowania uchwała Nr XIV/113/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

c) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą w sprawie 
wysokości stawek podatku od nieruchomości na terenie Gminy Skąpe.
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.



W wyniku głosowania uchwała Nr XIV/114/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).
Radny Bartosz Derejczyk zabierając głos poinformował, że na wczorajszym posiedzeniu 
stałych komisji, toczyły się dyskusje na temat stawek podatku od nieruchomości 
i ostatecznie udało się osiągnąć kompromis, który jest wynikiem odpowiedzialności za 
gminę. Podkreślił, że dochody w gminach się zmniejszają a wydatki zwiększają i jest to 
wynikiem decyzji rządzących. W przypadku oświaty w przyszłym roku wydatki będą 
wyższe o około 1 min zł, a subwencja oświatowa będzie niższa o 370 tys. zł.
Radna Urszula Bronisz przybyła na posiedzeniem o godz. 12.15.
Wójt Zbigniew Woch podziękował radnym za przegłosowanie uchwały. W gminie Skąpe 
moment uchwalania podatków nie jest populistyczny. Potrafimy dostrzec 
w perspektywie, że rada jest od tego, aby spełniać oczekiwania mieszkańców i podnosić 
standard ich życia, a do tego niezbędne są środki. Znaczna część działalności gminy 
skutkuje zmniejszeniem części wpływów na 2020 r., a jak wspomniał to jest główna 
determinanta spełniania oczekiwań mieszkańców.
Wójt obserwując aktualne tendencje zauważył, że budżety samorządów, a właściwie 
mieszkańców - bo składamy się na nie bezpośrednio poprzez podatki lub pośrednio 
poprzez np. udział w PIT, CIT, są uszczuplane. Obawia się, że nadchodzą czasy, kiedy 
dochody wystarczą tylko na potrzeby bieżące. Dotychczas dzięki wsparciu z budżetu 
państwa lub środkom unijnym, udało się podnieść standard życia mieszkańców w wielu 
dziedzinach życia. Odnosząc się do poruszonego przez radnego tematu oświaty, to 
koszty jej utrzymania, zmniejszają możliwości działania samorządu w innych 
dziedzinach. W mediach słyszymy, że subwencja oświatowa z budżetu państwa jest 
wyższa o 4 mld zł, ale niestety koszty funkcjonowania oświaty wzrosły o 13 mld zł. 
Budżety naszych szkół, a w szczególności wynagrodzenia, które w jego przekonaniu 
wcale nie są wysokie, a są kształtowane przez rząd, w porównaniu do br. będą o 1,3 
min zł wyższe niż subwencja, która będzie o 370 tys. zł niższa. Wójt ma nadzieję, że 
polityka w Polsce zacznie bardziej powinna przysłuchiwać się głosom wsi.
Jeszcze raz podziękował radnym za dojrzałość i umiejętność spojrzenia na gminę 
z punktu widzenia interesu wszystkich mieszkańców.
Przewodniczący Rady Gminy Mariusz Kuźmicz wyjaśnił obecnym sołtysom, że każde 
obniżenie stawek maksymalnych proponowanych przez Ministerstwo Finansów, 
w perspektywie dwuletniej skutkuje pomniejszeniem subwencji wyrównawczej o taką 
samą kwotę.
Wójt dodał, że w większości przypadków podatki zostały podniesione o poziom 
inflacyjny, czyli kilka groszy, jedynie w jednym przypadku o 50 gr. Uspokoił 
mieszkańców, że wymiar podatków nie zmieni się w sposób drastyczny.

d) Przed przystąpieniem do głosowania nad kolejną uchwałą, Przewodniczący oddał Pani 
Skarbnik.
Skarbnik Gminy Brygida Sewoh wniosła poprawkę do projektu uchwały w sprawie 
wysokości stawek podatku od środków transportowych na terenie Gminy Skąpe. 
Poinformowała, że w § 1 pkt 7 uchwały stawka podatku, w przypadku pojazdy 
trzyosiowego o masie całkowitej nie mnie niż 12 ton i nie więcej niż 36 ton - zamiast 
wpisane 2.000,00 zł powinna wynosić 1.979,00 zł. - co jest stawką maksymalną.
W związku z wniesioną poprawką Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził 
głosowanie nad jej przyjęciem. W wyniku głosowania poprawka została przyjęta 
jednogłośnie (protokół z głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu).
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad przyjęciem uchwały w 
sprawie wysokości stawek podatku od środków transportowych na terenie Gminy Skąpe, 
wraz z przyjętą poprawką.
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
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W wyniku głosowania uchwała Nr XIV/115/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

e) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą w sprawie 
opłaty miejscowej na terenie Gminy Skąpe.
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
W wyniku głosowania uchwała Nr XIV/116/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

f) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą w sprawie 
Programu współpracy Gminy Skąpe z organizacjami pozarządowymi i innymi 
podmiotami w 2020 roku.
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
W wyniku głosowania uchwała Nr XIV/117/2019 została podjęta jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu).

g) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz odczytał treść projektu uchwały w sprawie 
wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia międzygminnego z Gminą Żary o statusie 
miejskim, ponieważ radca prawny naniosła niewielkie zmiany, dotyczące zapisów, a nie 
ingerujące w meritum sprawy.
Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko wniosła o wykreślenie z § 1 ust. 2 uchwały słów 
„w 2019 r.”. Taki zapis uniemożliwiłby ewentualne podpisanie porozumienia na rok 2020. 
Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe przedstawili pozytywne opinie na 
temat projektu uchwały.
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad uchwałą wraz ze 
zgłoszoną zmianą. W wyniku głosowania uchwała Nr XIV/118/2019 została podjęta 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu (protokół z głosowania stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu).

Ad. 3
Radny Jerzy Pawelski poinformował, że na terenie gminy działa firma, która przycina 

drzewa i wycina z nich suche gałęzie. Radny jest pod wrażeniem ich pracy. W ciągu jednego 
dnia drzewa są przycinane, gałęzie ułożone, a następnego dnia wszystko jest sprzątnięte. 
Szkoda, że w taki sposób nie działa energetyka, kiedy przycina drzewa. Gałęzie potrafią 
leżeć i przez 3 miesiące, aż sami mieszkańcy ich nie uprzątną.

Ad. 4
Sołtys Pałcka - Grzegorz Kacprzyk zabierając głos nie ukrywał, że mieszkańcy 

Pałcka mieli nadzieję, że po inwestycji budowy sieci kanalizacji sanitarnej na drodze 
powiatowej brukowej zostanie położony asfalt. Niestety to się nie udało. Niemniej jednak 
sołtys zgłosił potrzebę uzupełnienia miejsca, w którym stary bruk łączy się z nowo położoną 
kostką. Następnie sołtys zgłosił, że w miejscu gdzie droga gminna brukowa łączy się z drogą 
powiatową, doszło do zapadnięcia bruku i powstaje tam zastoisko wody (mniej więcej w 
obrębie nieruchomości Nr 40). Należałoby podnieść trochę teren i załatać dziury. Ponadto 
sołtys poprosił o apelowanie w powiecie o położenie dywanika asfaltowego we wsi.

Sołtys Międzylesia Klaudiusz Puchalski wnioskował o doświetlenie przejścia dla 
pieszych przy wjeździe do miejscowości. W miesiącach jesienno-zimowych kiedy nie ma liści 
na drzewach sytuacja nie wygląda źle, ale tak naprawdę w tym miejscu same drzewa 
zasłaniają latarnię i jednocześnie widoczność.

Przewodniczący Zarządu Osiedla Cibórz Mariusz Kuźmicz wnioskował o naprawę 
nawierzchni drogi gminnej prowadzącej w kierunku domów Nr 28. Uważa, że dobrze byłoby 
zrobić to przed zimą, póki dziury nie są duże.
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Wójt odpowiadając na zgłoszenia sołtysów stwierdził, że temat drogi w Ciborzu 
przekaże do referatu gospodarki komunalnej. Odnośnie przejścia dla pieszych 
w Międzylesiu, Wójt potwierdził słowa sołtysa, że punkty świetlne w Międzylesiu znajdują się 
za ścianą drzew. W ostatnim czasie wzdłuż miejscowości drzewa zostały przycięte i część 
lamp została odsłonięta. W miejscu o jakim wspomniał sołtys zgłoszone zostanie 
zwiększenie mocy naświetlacza.

Odnośnie miejscowości Pałek Wójt poinformował, że po wybudowaniu kanalizacji 
jesteśmy jeszcze w 3 letnim okresie gwarancyjnym. Temat nawierzchni drogi, jeśli ma 
związek z pracami przy budowie kanalizacji, zostanie zgłoszony wykonawcy inwestycji.

Radny Andrzej Stańczak potwierdził słowa sołtysa i dodał, że ten fragment drogi 
odtwarzany był na nowo i prawdopodobnie jest tam za nisko. Dlatego tworzy się niecka. 
Dobrze gdyby w to miejsce udała się komisja z przedstawicielami gminy, starostwa 
i wykonawcy.

Wójt Zbigniew Woch też chciałby, aby w Pałcku położony został asfalt, ale kanalizacja 
kosztowała ponad 6 min zł, a położenie asfaltu kosztowałoby 1 lub nawet 2 min zł. Zwrócił 
uwagę, że zarówno on jak i rada odpowiadają przed wszystkimi mieszkańcami i w swoich 
działaniach wszystkich mieszkańców muszą mieć na uwadze. Ze zdjęć przekazanych przez 
pana sołtysa wynika, że tematem zastoiska wody trzeba się zająć.

Ad. 5
Wójt przedstawił sprawozdanie ze swojej działalności w okresie międzysesyjnym, 

które stanowi załącznik do niniejszego protokołu. Poza informacjami wskazanymi 
w sprawozdaniu, odniósł się jeszcze do następujących spraw:
1. Podziękował Sekretarz Gminy a także radnej Powiatu Świebodzińskiego Alicji Hoppen- 

Anyszko oraz Staroście Powiatu za wspólną inwestycję przebudowy drogi powiatowej 
Rokitnica-Węgrzynice. Cieszy się, że udało się w końcu tę inwestycję zrealizować. 
10 października zapłaciliśmy kwotę 981 tys. zł, która stanowiła udział gminy w inwestycji. 
Na 2020 r. wspólne ze starostwem przewidujemy realizację kolejnych inwestycji i będą 
to kontynuacje budowy chodników w Ołoboku, Podłej Górze i Węgrzynicach.
Jesteśmy także po słowie ze Starostą w kwestii inwestycji drogowej na 2021 r. - 
przebudowa drogi powiatowej na odcinku Wilkowo-Ołobok. Dwa dni temu Wójt podpisał 
z Burmistrzem Świebodzina porozumienie na wydanie decyzji środowiskowej, tym 
samym wchodzimy w etap uzgadniania dokumentacji. Ostatecznie okazało się, że 
budowa oświetlenia przy tej drodze od ul. Wojciechowskiego do tzw. Czarnego Bunkra 
będzie możliwa dopiero po inwestycji drogowej.
Następnie Wójt poinformował, że w polu widzenia pozostają następujące inwestycje 
drogowe: Węgrzynice-Błonie, Niekarzyn-Kępsko, Skąpe-Cibórz.
Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko potwierdziła, że powyższe inwestycje są 
planowane przez powiat, a jeśli chodzi o zniszczone nawierzchnie asfaltowe na drogach 
powiatowych to Pan Starosta planuje wykonanie na nich samych dywaników w nowych 
technologiach stosowanych w innych powiatach.
Radny Mariusz Kuźmicz zwrócił uwagę, że Starostwo miało podjąć działania 
zmierzające do zniwelowania wysokiego pobocza na drodze Skąpe - Cibórz (za 
mostem). Póki co na samym moście zniwelowano pobocze, a na dalszym odcinku drogi 
(za górką), gdzie brak odpływu wody powoduje duże zniszczenia w nawierzchni, prace 
nie zostały wykonane.

2. Wójt podziękował Zarządowi Dróg Wojewódzkich za naprawę kolejnego odcinka drogi 
Skąpe-Radoszyn. Przypomniał, że remont tej drogi nie był ujęty w kilkuletnim planie 
inwestycji i mógł być przeprowadzony tylko w sytuacji, kiedy znajdą się wolne środki 
finansowe. Aktualnie naprawiono odcinek 700 m i do remontu pozostał jeszcze odcinek 
1,1 km.

3. Podziękowania dla ZDW należą się także za podjęcie działań zmierzających do poprawy 
bezpieczeństwa na łuku drogi wojewódzkiej w Radoszynie. Obecnie ze swojej strony 
wykonujemy dokumentację na zamontowanie oświetlenia ulicznego w tym miejscu. Przy 
okazji Wójt poinformował, że Gmina jest w trakcie podpisywania umowy na dostawę 
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materiałów do budowy oświetlenia ulicznego, na lokalizacje których posiadamy gotową 
dokumentację.

4. Wokół terenu, przejętego od Agencji Nieruchomości Rolnych na potrzeby cmentarza 
komunalnego w Ołoboku, w technologii panelowej wykonaliśmy ok. 300 m ogrodzenia.

5. Na koniec roku OSP w Skąpem otrzyma nowy samochód i w związku z tym niezbędna 
była rozbudowa remizy, co udało się wykonać.
Przy okazji Wójt wspomniał, że w ostatnim czasie gminę odwiedził Komendant 
Wojewódzki PSP w towarzystwie Komendanta Powiatowego PSP. Podczas wizyty 
otrzymaliśmy komunikat, że jest on w stanie wyasygnować kwotę 25 tys. zł, na remont 
remizy. Gmina ze swojej strony wsparła zadanie kwotą 10 tys. zł. Wójt dodał, że 
przekazanie samochodu dla OSP w Skąpem odbędzie się w atmosferze święta.

6. W związku z ulokowaniem środków z funduszu sołeckiego sołectwa Węgrzynice w nowe 
sprzęty AGD, koniecznym stała się wymiana instalacji elektrycznej, a ta z kolei 
spowodowała konieczność wykonania remontu.

Ad. 6
Sołtys sołectwa Międzylesie Klaudiusz Puchalski zapytał kiedy w jego miejscowości 

zostanie wybudowana świetlica i czy w projekcie budżetu na 2020 r. ujęta została budowa 
chodnika w Międzylesiu.

Wójt odpowiedział, że w gminie są dwie miejscowości, nie mające żadnej alternatywy 
dla świetlicy i są to m. Łąkie i Kalinowo. Międzylesie, podobnie zresztą jak Radoszyn jest 
w nieco lepszej sytuacji, bo do dyspozycji ma ewentualnie obiekt szkolny. Wójt zdaje sobie 
sprawę z tego, że taka sytuacja nie daje możliwości w pełni rozwinąć się mieszkańcom, ale 
w pierwszej kolejności problem będzie rozwiązywany tam, gdzie nawet takich możliwości nie 
ma.
Co do kwestii budowy chodnika w Międzylesiu, to nie ulega wątpliwości, że takowy musi być 
wybudowany, chociażby ze względu na lokalizację szkoły. Pomysł budowy tego chodnika 
wybrzmiał w 2019 r., a póki co realizujemy wcześniejsze plany. Inną z miejscowości 
bezwzględnie wymagającą chodnika jest Rokitnica. Wójt podkreślił, że zrobi wszystko, aby 
chodnik w Międzylesiu został wybudowany jeszcze w tej kadencji. Przy okazji tego tematu 
wspomniał, że zgodnie z obietnicami Premiera miał powstać fundusz budowy chodników 
w miejscowościach, w których są szkoły. W odpowiedzi na zapytanie otrzymaliśmy 
odpowiedź, że Premier miał na myśli Fundusz Przebudowy Dróg Lokalnych. W ramach 
wspomnianego funduszu starostwo ma możliwość złożenia dwóch wniosków i logicznym 
jest, że będą to wnioski dot. dróg a nie chodników. Na zakończenie Wójt podkreślił, że 
ewentualne budowy chodników w Międzylesiu i Rokitnicy będziemy realizować wspólnie ze 
Starostwem Powiatowym, bez udziału środków z zewnątrz.

Klaudiusz Puchalski dodał jeszcze, że firma zajmująca się przycinką gałęzi drzew, na 
terenie Międzylesia na pewno zakończyła już prace. Przycinali tylko zaznaczone drzewa.

Wójt obiecał, że przyjrzy się tematowi drzew w Międzylesiu.

Ad. 7
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zapytał radnych czy do przesłanego projektu 

protokołu z XIII sesji ktoś chciałby wnieść zmiany. Ponieważ zmian nie zgłoszono, 
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie. W wyniku głosowania protokół został przyjęty 
jednogłośnie (protokół z głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu).

Ad. 8
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz 

zamknął XIV sesję Rady Gminy Skąpe o godz. 1425.

Przewodniczący Rac/y Gminy 
(^zA/lhri^^

Protokołowała: Ilona Żalisz
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